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ҚОРШАҒАН ОРТАНЫ ҚОРҒАУДЫҢ АҚПАРАТТЫҚ – ТАЛДАУ ОРТАЛЫҒЫ
 ИНФОРМАЦИОННО-АНАЛИТИЧЕСКИЙ ЦЕНТР ОХРАНЫ ОКРУЖАЮЩЕЙ СРЕДЫ

КАК ВИДИТ ТОКАЕВ ДАЛЬНЕЙШЕЕ 
РАЗВИТИЕ МЕЖДУНАРОДНОГО 

ФОНДА СПАСЕНИЯ АРАЛА
Президент Казахстана в ходе своего выступления на заседании 

Совета глав государств – учредителей Международного фонда 
спасения Арала поделился видением дальнейшего развития 
Организации, передает пресс-служба Акорды. 

«ПЕРВОЕ. Важным вопросом остается скорейшее завершение 
процесса совершенствования организационной структуры и 
договорно-правовой базы МФСА. Следует расширить полномочия 
и ответственность Правления и Исполкома Фонда. Предлагается 
также преобразовать Межгосударственную координационную 
водохозяйственную комиссию в Межгосударственную водно-
энергетическую комиссию», - сказал Глава государства. По его 
мнению, данные шаги повысили бы эффективность МФСА.

«Второе. Создание долгосрочного и устойчивого регионального 
механизма сотрудничества для эффективного использования водно-
энергетических ресурсов Центральной Азии с учетом интересов всех 
стран региона в сферах ирригации, гидроэнергетики и экологии. По 
нашему мнению, таким механизмом мог бы стать Международный 
водно-энергетический консорциум», - считает Касым-Жомарт Токаев. 

Третье. Президент предложил разработать План работы по 
внедрению единой автоматизированной системы учета, мониторинга, 
управления и распределения водных ресурсов в бассейне Аральского 
моря. По его словам, реализация этой инициативы обеспечит 
прозрачность использования воды в регионе и будет способствовать 
укреплению диалога и дружбы между странами Центральной Азии. 

«Еще одна важная инициатива – создание Проектного офиса 
стран Центральной Азии по климатическим вопросам. Данный шаг 
позволит приступить к разработке действенных мер по адаптации к 
изменению климата и смягчению его последствий. Мы положительно 
оцениваем участие Бишкека в деятельности Рабочей группы по 
совершенствованию Фонда. Надеемся на возобновление Кыргызской 
Республикой полноценного членства в МФСА. В будущем будем рады 
председательству братского Кыргызстана в Фонде», - сказал Президент 
Казахстана.

Ранее в ходе своего выступления он заявил, что безопасности 
Центральной Азии угрожают глобальные климатические изменения.

https://informburo.kz/

ОРТАЛЫҚ АЗИЯ ЕЛДЕРІНІҢ 
ТҰРАҚТЫ ДАМУЫ БОЙЫНША 

МЕМЛЕКЕТАРАЛЫҚ КОМИССИЯНЫҢ 
ОТЫРЫСЫ

05 қыркүйек 2023. Бүгін ҚР Экология және табиғи ресурстар министрі Е. 
Нысанбаев Орталық Азия елдерін орнықты дамыту жөніндегі мемлекетаралық 
комиссияның (ОДМК) отырысына қатысты.

Отырысқа Тәжікстан, Түрікменстан 
және Өзбекстанның табиғатты қорғау 
ведомстволарының басшылары, сондай-
ақ Орталық Азия елдерінің экономикалық 
блогы министрліктерінің өкілдері 
қатысты. 

Іс-шара барысында ОДМК-ның 2022-

2024 жылдарға арналған жұмыс жоспары 
бойынша есеп тыңдалды, Душанбе 
қаласындағы қалдықтарды өңдеу 
жөніндегі өңірлік орталық туралы мәселе 
қаралды. «ОДМК кезекті отырысын 
өткізу ұйым қызметіндегі маңызды оқиға 
болып табылады. Комиссия құрылған 

сәттен бастап белсенді жұмыс жүргізуде. Орталық 
Азияның орнықты дамуы үшін қоршаған ортаны 
қорғау жөніндегі өңірлік бағдарлама әзірленіп, 
бекітілді. Бүгін біздің алдымызда маңызды міндеттер 
тұр. Барлық бірлескен мүмкіндіктерді пайдалана 
отырып, біз қоршаған ортаны қорғау және тұрақты 
даму саласындағы мәселелерді шешуге күш-
жігерімізді шоғырландыруымыз керек. Орнықты 
даму жөніндегі мемлекетаралық комиссияның 
ағымдағы отырысы ОДМК жұмыс жоспарын және 
ОДМК-ның алдыңғы отырысының шешімдерін 
қарауды және болашаққа перспективаларды 
белгілеуді, Орталық Азияның орнықты дамуы 
үшін қоршаған ортаны қорғау жөніндегі өңірлік 
бағдарламаның іске асырылу барысын және біз 
өңірде де жұмыс істейтін басқа да мәселелерді 
талқылауды мақсат етеді. Қорытындылай келе, осы 
жылдың 14-15 қыркүйегінде Душанбе қаласында 
өтетін ХҚЕС мемлекет басшыларының Саммиті 
қарсаңында шешімдерге қол қою маңызды», - деп 
өзінің құттықтау сөзінде ведомство басшысы атап 
өтті.

Отырыс соңында ОДМК шешімдеріне қол қою 
рәсімі өтті.

Анықтама: 1993 жылғы 26 наурызда Қызылорда 
қаласында Орталық Азия мемлекеттерінің 
басшылары қол қойған «Арал теңізі мен Арал өңірі 
проблемаларын шешу, Арал өңірінің экологиялық 
сауықтыру және әлеуметтік – экономикалық дамуын 
қамтамасыз ету жөніндегі бірлескен іс-қимыл туралы 
Келісімнің» 2-бабына сәйкес орнықты даму жөніндегі 
мемлекетаралық комиссия (бұдан әрі-ОДМК) 
құрылды. ОДМК-ның басты мақсаты қоршаған 
орта және Орталық Азия елдерінің орнықты дамуы 
саласындағы өңірлік ынтымақтастықты үйлестіру 
және басқару болып табылады.

https://www.gov.kz//

ВИЦЕ-МИНИСТР 
НҰРЛАН ҚҰРМАЛАЕВ 
ҚЫТАЙ, ШАНЬДУН 
ПРОВИНЦИЯСЫ 
ЖӘНЕ ҚАЗАҚСТАН 
АРАСЫНДАҒЫ 
САУДА-
ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ФОРУМЫНА 
ҚАТЫСТЫ

Астанада «Белдеу және жол» бастамасының 10 жылдығы 
аясында өткен ірі іс-шараны ҚР Сауда және интеграция 
министрлігі мен Шаньдун провинциясының халық үкіметі 
ұйымдастырды.

Конференцияға ҚР Премьер-Министрінің орынбасары Серік 
Жұманғарин, ҚХР Шаньдун провинциясы парткомының хатшысы Лин 
У., Мәдениет, сауда және интеграция вице-министрлері, ҚР Ұлттық 
кәсіпкерлер қауымдастығының, ҚР сауда-өнеркәсіп палатасының, 
бизнес-қауымдастықтардың басшылары, ірі корпорациялар мен 
қаржы институттарының, Қазақстандағы Қытай инвестициялары бар 
кәсіпорындардың өкілдері және т. б. қатысты. Іс-шара барысында 
елдер арасындағы жемісті ынтымақтастық -қоршаған ортаны қорғау, 
қоғамды экологияландыру мәселелерінде байқалатыны атап өтілді.  
Экология және табиғи ресурстар Вице-министрі Нұрлан Құрмалаев 
2021 жылы экологиялық реттеудің халықаралық тәжірибесін ескере 
отырып, қоршаған ортаға теріс әсер етпеу үшін алдын алу шараларын 
қабылдауға бағытталған ҚР жаңа экологиялық кодексінің күшіне 
енгенін еске салды.

«Қазақстан негізгі стратегиялық серіктестердің бірі ретінде 
Қытаймен екіжақты қарым-қатынасты дамытуға үлкен мән береді. 
Ашық диалог, білім алмасу және экологиялық проблемалармен 
күресудің бірлескен стратегияларын әзірлеу үшін бұл маңызды 
алаң, сондықтан Қазақстан-Қытай бірлескен комиссиясы 
шеңберіндегі қалыптасқан ынтымақтастықты нәтижелі деп атап 
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ұйымдастырды.

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ 
АЭС ҚҰРЫЛЫСЫ: 
ҚОҒАМДЫҚ 
ТЫҢДАУЛАР ӨТЕТІН 
КҮН БЕЛГІЛЕНДІ

Атом электр станцисына қатысты қоғамдық 
тыңдау биылғы жылдың 22 тамызында Алматы 
облысының Үлкен ауылында өтеді. Бұл туралы 
Жамбыл ауданы әкімдігінің ресми сайтында 
хабарланды.

Әкімдіктің хабарлауынша, «Алматы 
облысы, Жамбыл ауданында АЭС салу 
жоспары туралы» тыңдау 22 тамыз күні 
Жамбыл ауданы Үлкен ауылындағы орта 
мектептің мәжіліс залында сағат 11:00 
өтеді. Әкімдіктің мәліметінше, тыңдауға 
қатысушыларда өзімен бірге жеке куәлігі 
болуы керек. Айта кетейік, қоғамдық 
тыңдаулар биылғы жылдың ақпан 
айында өтеді деп жоспарланған болатын. 
Алайда наурыз айында өтетін мәслихат 
депутаттарының сайлауына байланысты 
тыңдауды кейінге қалдыру туралы шешім 
қабылданды. 

Қазақстандағы АЭС құрылысы 
Еске сала кетейік, Қазақстанда атом 
электр станциясының құрылысы туралы 
ақпарат Ресей президенті Владимир 

2022 жылдың маусымында энергетика министрлігі 
Қазақстандағы бірінші атом электр станциясын 
құру үшін шетелдік компаниялардың технологиясы 
қарастырылған соң, төрт мердігердің тізімі жасалғаны 
хабарланған. Энергетика министрлігі «Росатомды» 
құрылыс технологиясы жағынан Қазақстандағы болашақ 
атом электр станциясының үлгісі деп атады. Алайда 
2023 жылдың қаңтарында премьер-министр Әлихан 
Смайыловтың айтуынша, әзірге «Росатом» бойынша 
шешім қабылданған жоқ. Сондай-ақ биыл ақпан айында 
Алматы облысы Жамбыл ауданының әкімдігі аймақтағы 
атом электр станциясының құрылысына қатысты халық 
тыңдауын жариялағанын, бірақ сайлауға байланысты 
кейінге қалдырылғанын хабарлады. Тыңдау мәслихат 
құрылғаннан кейін қайта өткізіледі деп уәде берген еді 
әкімдік. 

https://kaz.nur.kz/

Путин Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
2019 жылы Мәскеуге сапары кезінде 
тиісті ұсыныс жасағаннан кейін 
белсенді түрде талқылана бастады. 
Кейін қазақстандық атом электр 
станциясын Алматы облысында 
салу жоспарланғаны белгілі болды. 
Дәлірек айтсақ, Үлкен ауылында 
салынбақ. Қазақстанда атом электр 
станциясы салыну мүмкін деген 
ақпарат тарағаннан кейін бұл 
қазақстандықтар арасында қызу 
талқыға түсті. Бірақ Тоқаев бұл мәселе 
бойынша қорқу орынсыз екенін 
айтты. 2021 жылы билік таңдалған 
құрылыс алаңы «ұлттық электр 
желісінің топографиясы бойынша ең 
қолайлы учаске» екенін мәлімдеген. 

2022 ЖЫЛҒА АРНАЛҒАН ҚОРШАҒАН ОРТАНЫҢ 
ЖАЙ-КҮЙІ ТУРАЛЫ ЖӘНЕ ҚР ТАБИҒИ 

РЕСУРСТАРЫН ПАЙДАЛАНУ ТУРАЛЫ ҰЛТТЫҚ 
БАЯНДАМАНЫҢ ЖОБАСЫ ТУРАЛЫ

ҚР Экология және табиғи ресурстар 
министрлігінің ресми Интернет-ресурсында 
2022 жылға арналған Қоршаған ортасының 

жай-күйі туралы және Қазақстан 
Республикасының табиғи ресурстарын 

пайдалану туралы Ұлттық баяндаманың 
орыс тілінде жобасы жарияланды, сілтеме: 
https://www.gov.kz/memleket/entities/ecogeo/

documents/details/518069?lang=ru

Ұлттық баяндама Қазақстан 
Республикасының Экология және 
табиғи ресурстар министрлігімен 
«Қоршаған ортаның жай-күйі туралы 

және Қазақстан Республикасының 
табиғи ресурстарын пайдалану 
туралы Ұлттық баяндаманы әзірлеу, 
сондай-ақ қоршаған ортаның жай-

Жалғасы 2-ші беттеЖалғасы 2-ші бетте
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2023 ж.,шiлде-қыркүйек

ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВО       

өткім келеді. Комиссия шеңберінде екі жұмыс тобы құрылды: олар 
трансшекаралық өзендердің (Қара Ертіс, Іле, Текес, Қорғас, Еміл 
өзендері) суларының сапасын мониторингілеу, талдау, бағалау, 
сондай-ақ төтенше жағдайларға жедел ден қою, ластанудың алдын 
алу. Ынтымақтастықтың басым аспектілерінің бірі-трансшекаралық 
өзендерді ұтымды басқаруға деген жалпы ұмтылыс. Қазақстан 
арқылы да, Қытай арқылы да өтетін өзендердің маңызы зор және 
оларды қорғау мен орнықты пайдалану жөніндегі бірлескен күш - 
жігеріміз табиғатпен үйлесімді өмір сүруге деген ұмтылысымызды 
көрсетеді»,-деп атап өтті вице-министр, сонымен қатар, екітарап 
су ресурстарын басқару бойынша ақпарат пен инновациялық 
әдістерімен алмасу арқылы бұл маңызды ресурсты дұрыс әрі тұрақты 
пайдалануды қамтамасыз етуге тырысады.

https://www.gov.kz/

ВИЦЕ-МИНИСТР 
НҰРЛАН ҚҰРМАЛАЕВ 
ҚЫТАЙ, ШАНЬДУН 
ПРОВИНЦИЯСЫ 
ЖӘНЕ ҚАЗАҚСТАН 
АРАСЫНДАҒЫ 
САУДА-
ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ФОРУМЫНА 
ҚАТЫСТЫ

Астанада 
«Белдеу және жол» 
бастамасының 10 

жылдығы аясында 
өткен ірі іс-

шараны ҚР Сауда 
және интеграция 

министрлігі 
мен Шаньдун 

провинциясының 
халық үкіметі 

ұйымдастырды.

2022 ЖЫЛҒА АРНАЛҒАН ҚОРШАҒАН ОРТАНЫҢ ЖАЙ-КҮЙІ 
ТУРАЛЫ ЖӘНЕ ҚР ТАБИҒИ РЕСУРСТАРЫН ПАЙДАЛАНУ 
ТУРАЛЫ ҰЛТТЫҚ БАЯНДАМАНЫҢ ЖОБАСЫ ТУРАЛЫ

РАЗРАБОТАННЫЕ В 2020 ГОДУ 
ДОРОЖНЫЕ КАРТЫ ПО КОМПЛЕКСНОМУ 
РЕШЕНИЮ ЭКОЛОГИЧЕСКИХ ПРОБЛЕМ В 
РЕГИОНАХ АКТУАЛИЗИРОВАНЫ

Из них на сегодняшний день 
исполнено 162 мероприятия или 
33%.

В частности:
 в Аршалынском районе 

Акмолинской области запущена 
ветровая электростанция;

 в Туркестанской области котельная ГКП «Туркестан жылу» 
переведена на природный газ;

 в г. Аральск построен новый полигон ТБО мощностью в 37,8 
тыс. тонн в год;

 в Мангистауской области начата ликвидация исторического 
загрязнения «Кошкар-ата», со сроком реализации до конца 2025 года;

 ведется работа по рекультивации полей испарения «Тухлая 
балка» в Атырауской области;

 проведена очистка русла реки Жайык (Урал), ее каналов и 
притоков от браконьерских рыболовных сетей в Атырауской области;

 разработан механизм стимулирования населения на переход 
на общественный транспорт с созданием перехватывающих 
парковочных зон в г. Астана, Алматы и другие. 

В 2023 году по итогам рабочих поездок Министерства в регионы 
Дорожные карты были актуализированы и дополнены новыми 
мероприятиями. Также разработаны новые дорожные карты по 
областям Абай и Жетысу, по области Улытау - на стадии согласования.

Планируемые мероприятия позволят создать благоприятные 
условия для экологической безопасности страны и к 2025 году 
улучшить качество атмосферного воздуха, построить 7 новых КОС и 

провести реконструкцию и модернизацию 12 старых КОС, построить 
24 новых полигона ТБО, провести рекультивацию и ликвидацию 
исторически загрязненных земель и довести уровень переработки 
отходов с текущих 15% до 30%.

https://www.gov.kz/

ВНИМАНИЮ ВЛАДЕЛЬЦЕВ 
ДОМАШНИХ ЖИВОТНЫХ!

Напоминаем, что с 1 сентября 2023 года в соответствии с 
требованиями Закона Республики Казахстан «Об ответственном 
обращении с животными» в системе учета животных местных 
исполнительных органов необходимо зарегистрировать домашних 
животных. Более подробную информацию о регистрации животных 
можно узнать на сайтах акиматов областей, городов республиканского 
значения и столицы.

Также за дополнительной информацией можно обратиться 
https://t.me/EcologyofQazaqstan.

https://www.gov.kz

БҮГІН ҚАЗАҚЫ ИТ 
ТҰҚЫМДАРЫН САҚТАУ 
ЖӘНЕ ӨСІМІН МОЛАЙТУ 
ЖӨНІНДЕГІ ҚР ЗАҢЫ 
КҮШІНЕ ЕНДІ

2023 жылғы 3 қаңтарда «Қазақы ит тұқымдарын сақтау 
және өсімін молайту мәселелері бойынша ҚР кейбір заңнамалық 
актілеріне өзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы» Қазақстан 
Республикасының Заңы қабылданды, онда қазақ ит тұқымдарын 
сақтау және өсімін молайту саласындағы қызметті жүзеге 
асырудың құқықтық, ұйымдастырушылық және экономикалық 
негіздері белгіленген. 

Естеріңізге сала кетейік, Экология және табиғи ресурстар 
министрлігі осы саладағы уәкілетті орган ретінде айқындалған. 
Заңда уәкілетті органның құзыреті белгіленген – ол нормативтік-
құқықтық актілерді бекіту, оның ішінде қазақ ит тұқымдарының 
Ұлттық орталығын құру.   Қазақстанда алғаш рет құрылатын 
қазақы ит тұқымдарының Ұлттық орталығы Орман шаруашылығы 
және жануарлар дүниесі комитетінің «Охотзоопром» ӨБ « РМҚК-ның 

құрылымдық бөлімшесі болып табылады.
Ұлттық орталыққа стандартқа неғұрлым сай, оның ішінде сыртқы-

конституциялық сипаттамалары, өзге де қасиеттері сәйкес келетін 
тазы мен төбет іріктеп алынады, олардан кейіннен таза тұқымды 
иттер шығарылады. Аталмыш орталықтың жұмысына ғалымдар мен 
білікті кинологтар шақырылады. Сондай-ақ, Ұлттық орталықта қазақы 
ит тұқымдарын сақтау және өсімін молайту саласында мемлекеттік 
ғылыми-техникалық бағдарламалар әзірленеді, сарапшылар мен 
кинолог мамандарды оқыту жүргізіледі. Әзірленген стандарттарға 
сәйкес тазы мен төбеттің бірыңғай кітабы жүргізіліп, олардың шығу 
тегі туралы куәлік беріледі.

Комитеттің бастамасымен жұмыс тобы құрылды. Оған уәкілетті 
органның, ғылыми және қоғамдық ұйымдардың өкілдері, кинологтар, 
қазақы ит тұқымдарын өсірушілер кірді. Қазіргі таңда жұмыс тобы 
Ұлттық орталықтың қызметкерлер құрылымын, штаттық кесте және 
біліктілік талаптарын әзірледі.

Сондай-ақ, Президентіміз тазы мен төбетті қазақы ит тұқымдары 
ретінде әлемге таныту міндетін қойды. Осыған орай, 2023 жылдың 
мамыр айында Бельгияның Тюэн қаласында Қазақстан кинологтар 
одағының президенті мен Халықаралық кинологиялық федерацияның 
(FCI) басшысыvty келіссөздер жүргізді. Кездесу аясында ҚКО-ның 
FCI-ге толық құқылы мүшелігіне ресми өтінім берілді. Бұл мәселе 
Халықаралық кинологиялық Федерацияның Бас Ассамблеясында 2023 
жылғы 21-22 тамызда Женевада (Швейцария) қаралатын болады.

https://www.gov.kz/memleket/

ЗАКОНОПРОЕКТ ОБ АКВАКУЛЬУТРЕ РАЗРАБОТАЛИ В КАЗАХСТАНЕ
Министерство экологии и природных ресурсов разработало 

проект закона «Об аквакультуре», сообщает Zakon.kz. 
Проект закона разработан с целью создания эффективных 

правовых механизмов, регулирующих отношения в области 
развития аквакультуры, а также создания необходимых финансово-
экономических, социальных, экологических, правовых и иных условий, 
способствующих созданию инвестиционной привлекательности и 

привлечения субъектов малого и среднего бизнеса в данный сектор 
экономики, предлагается разработка отдельного законодательного акта 
и внесение изменений и дополнений в некоторые законодательные и 
нормативные и правовые акты в области товарного выращивания рыб 
и других водных животных.

Объекты аквакультуры – это рыбы, моллюски, ракообразные 
и другие водные животные, которые разводятся, содержатся или 

выращиваются в искусственно созданных условиях и в естественных 
и искусственных водоемах, позволяющих содержать их в полувольных 
контролируемых условиях. 

Задачами государственной политики в области аквакультуры 
являются:

- обеспечение государственного регулирования;

күйі туралы және Қазақстан Республикасының табиғи ресурстарын 
пайдалану туралы интерактивті баяндаманы әзірлеу және жүргізу 
қағидаларын бекіту туралы Қазақстан Республикасы Экология және 
табиғи ресурстар министрінің м.а. 2021 жылғы 5 тамыздағы № 297 
бұйрығымен, елдегі нақты экологиялық жағдай және оны жақсарту 
бойынша қолданылатын шаралар туралы халықты хабардар ету 
үшін дайындалған. 

Ұлттық баяндамада қамтылған ақпарат орталық және жергілікті 
атқарушы органдар, үкіметтік емес және халықаралық ұйымдар 

ұсынған ресми материалдарға негізделеді.
Материалдарды жинау мен жүйелеуді Қазақстан 

Республикасы Экология және табиғи ресурстар министрлігінің 
«Қоршаған ортаны қорғаудың ақпараттық-талдау орталығы» 
ШЖҚ РМК («ҚОҚ АТО» РМК) орындады.

Пікірлер мен ұсыныстарды а. ж. 28 қыркүйегіне дейін info@
iacoos.kz электрондық поштасына жіберуге болады. 

Ұлттық баяндаманың сонғы электрондық нұсқасы а.ж. 
желтоқсанның бірінші онкүндігінде ҚР ЭТРМ сайтында 
жарияланатын болады. 

https://www.gov.kz/
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ЭКОЛОГИЧЕСКОЕ ОБРАЗОВАНИЕ                                        

- создание правовых основ, экономических условий 
и государственной поддержки для выращивания 
конкурентоспособной и безопасной продукции аквакультуры 
и продуктов ее переработки;

- научное и кадровое обеспечение в области аквакультуры;
- увеличение потребления населением продукции 

аквакультуры;
- повышение экспортного потенциала объектов и 

продукции аквакультуры;
- обеспечение развития производства органической 

продукции аквакультуры.
Государственная политика в области аквакультуры 

основывается на принципах:
- обоснованности посредством принятия государством 

экономически обоснованных решений, учитывающих 
значение аквакультуры, как важной составляющей 
жизнедеятельности человека;

- безопасного осуществления аквакультуры посредством 
организации деятельности в области аквакультуры 
способами и методами, не допускающими нанесения вреда 
водным биологическим ресурсам и их окружающей среде;

- открытости посредством участия граждан, 
общественных объединений, объединений юридических лиц 
в решении вопросов, касающихся развития аквакультуры;

- открытости, гласности, адресности и транспарентности 
мер государственного стимулирования аквакультуры 
и равного доступа к ним посредством обеспечения 
необходимых и достаточных инструментов, отражающих 
специфику деятельности субъектов аквакультуры;

- баланса экологических, экономических и социальных 
интересов государства и субъектов аквакультуры 
посредством обеспечения устойчивого развития 
аквакультуры с соблюдением соразмерного уровня 
безопасности деятельности или действий (операций), 
максимально эффективной защиты прав потребителей при 
минимальной объективно необходимой нагрузке на субъекты 
аквакультуры;

- свободного и безвозмездного доступа к информации 
посредством публикации сведений о предоставленных в 
пользование рыбохозяйственных водоемов и участков для 
целей аквакультуры;

 - сохранности генетического разнообразия и 
поддержки целостности водных биологических ресурсов 
и экосистем путем недопущения интродукции в водоемы 
чужеродных или генетически модифицированных видов;

- планирования деятельности по созданию и расширению 
действующих производств в области аквакультуры с 
учетом социально-экономических условий и природно-
климатических особенностей водоемов и прилегающих к 
ним территорий;

- создания равных условий конкуренции для субъектов 
аквакультуры посредством обеспечения благоприятных 
условий для развития малого и среднего бизнеса в области 
аквакультуры. 

Законопроект предусматривает проведение оценки 
состояния развития аквакультуры, результаты которой 
учитываются при формировании государственной политики 
в области развития аквакультуры. При проведении 
оценки состояния развития аквакультуры привлекаются 
общественные отраслевые союзы и ассоциации в области 
аквакультуры. Как следует из пояснительной записки, 
потенциал аквакультуры по оценке экспертов составляет 
порядка 270 тысяч тонн товарной продукции, который 
позволит поднять уровень потребления на душу населения 
до объемов, рекомендованных Всемирной организацией 
здравоохранения, а также увеличить объем глубоко 
переработанной рыбной продукции с высокой добавленной 
стоимостью, что в свою очередь позволит поднять 
налогооблагаемую базу и привлекательность отрасли для 
потенциальных инвесторов.

«В целом, развитие аквакультуры окажет позитивное 
влияние на развитие среднего и малого бизнеса в 
агропромышленном секторе, даст мультипликативный 
эффект для решения проблем регионального характера в части 
создания дополнительных  рабочих мест, преимущественно 
в сельской местности, и повышения уровня занятости  
населения», - говорится в документе.

При этом указывается, что развитие рыбоводства 
(аквакультуры) невозможно без создания необходимых 
финансово-экономических, социальных, экологических, 
правовых и иных условий, способствующих созданию 
инвестиционной привлекательности и привлечения субъектов 
малого и среднего бизнеса в данный сектор экономики. 

Одной из причин слабого развития данного направления 
в рыбном хозяйстве является недостаточное, а порой и 
полное отсутствие эффективных правовых механизмов, 
регулирующих отношения в данной области. 

Как ожидается, закон «Об аквакультуре» будет принят в 
2024 году.

https://www.zakon.kz/s/kz/

ЗАКОНОПРОЕКТ 
ОБ АКВАКУЛЬУТРЕ 

РАЗРАБОТАЛИ В 
КАЗАХСТАНЕ

ПРЕДПРИЯТИЯ ОБЯЖУТ ПОЛУЧАТЬ КОМПЛЕКСНОЕ 
ЭКОЛОГИЧЕСКОЕ РАЗРЕШЕНИЕ

Со следующего года крупные 
казахстанские предприятия обяжут получать 
комплексное экологическое разрешение, 
сообщает «Хабар 24». Речь о внедрении 
современных технологий на производстве, 
которые позволили бы сократить вредные 
выбросы в окружающую среду.  

Об этом рассказал вице-министр экологии 
и природных ресурсов Мансур Ошурбаев на 
заседании рабочей группы по экологическому 
аудиту. По его словам, в списке около 150 

природопользователей. На внедрение новых 
технологий им дадут 10 лет. Если компании 
не снизят выбросы, их ждут крупные штрафы, 
заявили в Министерстве.

Там также сообщили о завершении 
экологического аудита на «АрселорМиттал 
Темиртау». Его проводила международная 
организация. Теперь данные проанализируют 
и после обнародуют. 

Мансур Ошурбаев, вице-министр экологии 
и природных ресурсов РК:

 - По результатам работы в течение 
10 лет, согласно Экологическому кодексу, 
будет понятно. Если организация или 
природопользователь не приняли никаких мер 
в течение 10 лет, ничего не улучшили, то к ним 
будут применяться колоссальные штрафные 
санкции. Для того чтобы они восстановили 
государству за те выбросы, за которые не 
платили в течение 10 лет.

https://24.kz/ru/ 

НАЦИОНАЛЬНЫЙ КОНКУРС 
«ЛУЧШАЯ ОРГАНИЗАЦИЯ 
ЭКОЛОГИЧЕСКОГО ОБРАЗОВАНИЯ» 

Конкурс проводится по номинациям:
«Организация, дружественная к 

природе» 
«Лучший экологический проект»
«Экологическое просвещение и 

информирование»
В соответствии с утвержденным 

Положением, Конкурс проводится в два 
этапа: региональном и национальном. На 
региональном уровне оценку конкурсных работ 

проводит местный исполнительный орган 
области, города республиканского значения, 
столицы, который определяет победителей в 
каждой номинации. 

Прием заявок для участия в I этапе Конкурса 
проводится с 14 сентября по 13 октября 2023 
года, рассмотрение заявок на местном уровне - с 
14 октября по 24 октября 2023 года.      

Во II этапе Конкурса участвуют победители 
регионального уровня (по одному в каждой 
номинации). Оценку конкурсных работ 
проводит уполномоченный орган в области 
охраны окружающей среды. 

Участникам Конкурса необходимо 
представить конкурсную работу в формате 

видео (не более 1,5 минуты) или презентацию 
выбранной темы. Выбор формата определяется 
участниками самостоятельно, при этом 
организации могут участвовать только в одной 
номинации. 

Отобранные на II этап Конкурса работы 
будут рассматриваться конкурсной комиссией с 
25 октября по 31 октября 2023 года. В каждой 
номинации определятся три призовых места -  
1-е, 2-е, 3-е.  Результаты будут объявлены до 10 
ноября 2023 года. 

Подробнее об условиях участия в Конкурсе 
можно ознакомиться, пройдя по ссылке https://
ecogosfond.kz/2023/09/21/49086/

Министерство экологии и природных ресурсов Республики Казахстан объявляет о 
проведении Национального конкурса «Лучшая организация экологического образования»  
среди образовательных учреждений государственного и частного секторов (дошкольные 
образовательные учреждения, школы, учреждения дополнительного образования, 
колледжи, ВУЗы), зарегистрированные в Республике Казахстан.

ҚАЗАҚСТАННЫҢ БАРЛЫҚ 
ӨҢІРЛЕРІНДЕ «WORLD CLEANUP 
DAY» АКЦИЯСЫ ӨТКІЗІЛДІ

16 қыркүйек 2023. Бүгін Қазақстанның 
барлық өңірлерінде «World CleanUp day» 
акциясы өткізілді. Жыл сайын бүкіл әлем 
бойынша миллиондаған азаматтар үлкен 
сенбілік өткізу үшін жиналады. Бұл іс-шара 
азаматтық белсенділіктің және қоршаған ортаны 
жақсартуға деген жалпы ұмтылыстың жарқын 
үлгісі болды. Биылғы жыл да ерекшелік болған 
жоқ. Жергілікті атқарушы органдармен бірлесіп 
акцияны өткізу кестесі пысықталды.

Бұл күні сенбілікке 56 мыңнан астам адам 
шықты. Оның ішінде: 10 мыңнан астам еріктілер, 
қоғамдық ұйымдар мен халық, 46 мыңнан астам 
мемлекеттік органдардың өкілдері, 8 мыңнан 
астам кәсіпорын қатысты. Акция барысында 
20мын тоннадан астам калдықтар жиналды. 
10мың га астам жер тазартылды. Оның ішінде: 
915 т шыны берілді, 1950 т пластмасса, 300 
т резеңке, 860 т қағаз және картон және 550 т 
металл. Бұл сенбілік экологиялық жауапкершілік 

актісіне ғана емес, ұлт бірлігінің күшті 
символына айналды. Қатысушылар 
өз еліне деген мақтаныш сезімін 
және оны таза әрі әдемі етуге деген 
ұмтылысын білдірді. Біз осы іс-
шараға қатысқандардың барлығына 
алғысымызды білдіреміз және таза 
және Жасыл ел үшін күресте бірлескен 
күш-жігерімізді жалғастырамыз деп 
үміттенеміз.

https://www.gov.kz/

ЭКОЛОГИЧЕСКУЮ КУЛЬТУРУ ПРИВИВАЮТ ВОСПИТАННИКАМ ДЕТСАДА В 
КЫЗЫЛОРДИНСКОЙ ОБЛАСТИ 

Экологическую культуру 
прививают воспитанникам 
одного из детских садов в 
Кызылординской области. 

Юные садоводы выращивают 
овощи и самостоятельно 
обеспечивают себя натуральной 
продукцией. А ещё они не 
понаслышке знают, что такое 
«зелёная энергия». 

Своим опытом маленькие 
экоактивисты успели поделиться 

на республиканском конкурсе «Я 
- исследователь», рассказывает 
корреспондент «Хабар 24» 
Нургуль Ахметова.  Воспитанники 
этого детского сада знают, что 
нельзя загрязнять окружающую 
среду. Здесь их не только учат 
выращивать сельхозпродукцию, 
но и прививают экологическую 
культуру. 

Нуркайым Чинходжаева, 
методист детского сада:

На официальном Интернет-ресурсе 
Министерства экологии и природных ресурсов 
Республики Казахстан опубликован проект 
Национального доклада о состоянии окружающей 
среды и использовании природных ресурсов 
Республики Казахстан за 2022                год (https://
www.gov.kz/memleket/entities/ecogeo/documents/

ОПУБЛИКОВАН ПРОЕКТ НАЦИОНАЛЬНОГО ДОКЛАДА О СОСТОЯНИИ ОКРУЖАЮЩЕЙ 
СРЕДЫ И ИСПОЛЬЗОВАНИИ ПРИРОДНЫХ РЕСУРСОВ РК ЗА 2022 ГОД

details/518069?lang=ru).
Национальный доклад подготовлен МЭПР 

РК для информирования населения о фактической 
экологической обстановке в стране и мерах, 
принимаемых по ее улучшению. 

Проект выполнен РГП на ПХВ 
«Информационно-аналитический центр охраны 

окружающей среды» Министерства экологии и 
природных ресурсов Республики Казахстан.

Полная электронная версия Национального 
доклада будет опубликована в первой декаде декабря 
т.г. на сайте МЭПР РК. 

Просьба отзывы и предложения направлять до 
28 сентября т.г на электронную почту nd-19@mail.ru

- Мы учим детей экономить 
электроэнергию и воду, беречь 
природу, вести здоровый образ 
жизни и правильно питаться. 
В этом саду воспитывают 280 
детей, всего здесь 12 групп. 
Малыши активно участвуют в 
прополке и обработке почвы и 
любят различные соревнования, 
например, кто больше мусора 
соберёт. 

Адилия Мейрамбек, 

воспитанница детского сада:
- Наш детский сад очень 

красивый. Здесь много цветов 
и других растений. Мы за ними 
ухаживаем. Не мусорим. 

В детском саду недавно 
установили метеоплощадку. Теперь 
малыши учатся определять состав 
облаков, отслеживать направление 
ветра и количество осадков.

 https://24.kz/ru
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БИОРАЗНООБРАЗИЕ    

«ТАРҒАҚ ЖӘНЕ ОНЫҢ КӨРШІЛЕРІ» ФЕСТИВАЛІ
АСБК жаздың басында Ақмола облысы Қорғалжын 

ауданы тұрғындарымен бірігіп, тарғаққа арналған фестиваль 
ұйымдастырды. Тарғаққа ерекше назар аударылғаны жай 
емес. Бұл дала балшықшысы сирек кездесетін, әлем бойынша 
қауіпті жағдайдағы, популяцияның басым бөлігі (95%) Қазақстан 
даласында ұялайтын түр, және Қорғалжын ауданы оның әдетте ең 
әйгілі ұя салатын жері.

АСБК мамандары тарғақты 2004 жылдан бері зерттеп келеді. 
Тарғақ даланы мекендеушілердің ең қарапайым да сирек түрі, 
сондықтан ол секілді түрлердің зор мәні жайында ақпарат тарату 
аса маңызды. Осы мақсатта «Теңізшевройл» ЖШС қолдауымен 
білім беру фестивалі өтті.

Фестиваль Қорғалжын, Сабынды, Шалқар ауылды жерлердегі 
мектеп оқушыларымен комикс құрастыру мастер-класын 
өткізуден басталды. Балалар сурет салу мен көрініс сипаттаудағы 
аз тәжірибемен графикалық оқиғалар құрауға көмек болатын 
тәсілдерді қолданды. Құрастырылған оқиғаларды @targaq.fest 
инстаграм парақшасынан тамашалауға болады.

Басты жаңалық бірлесіп тарғақтың сұлбасын орнатып қою 
болды. Идея авторы Жанна Нугербек халықтың қоршаған ортамен 
байланысын, оның құндылығын ерекше атап жеткізуде тарғақтың 
сұлбасын қолданды:

“Арт-объект туған жерге деген адалдықты, табиғат сұлулығы 
мен нәзіктігін білдіреді. Мұнда ұрпағын қорғайтын тарғақтың 
ерлік пен батылдық қасиетін негізге алдық. Фестивальға 
қатысушылар мастер-класта дайындаған құстардың пішінін 
орнатымға іліп қойды”.

Фестиваль Қорғалжын қорығы аумағында ойындар, «Бес 
асық», «Асық ату» сайыстары, квест ойыны, құстың пішініндей 
ою-өрнектерді бояумен аяқталды. Іс шараға 150-ден аса адам 
қатысты.

АСБК Қорғалжын қорығы әкімшілігіне, сонымен бірге 
әкімдікке, Қорғалжын ауданы білім бөліміне, және Сабынды 
ауылы мектебінің мұғалімдеріне шараны өткізуге көрсеткен 
көмегі үшін алғыс білдіреді.

https://www.acbk

ҚҰНЫ 1,6 МЛРД ТЕҢГЕ: АҚМОЛА 
ОБЛЫСЫНДА ОРМАН ҚОРЫНЫҢ 
УЧАСКЕСІ МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

Бұл туралы Ақмола облысы 
прокуратурасының ресми сайтында 
хабарланды. 

Ведомствоның хабарлауынша, учаске 
2018 жылдан бастап көзделген мақсатта 
пайдаланбаған, жалдау ақысы төленбеген. 
Сондай-ақ орман өрті қаупінің жоғары 
дәрежесіне қарамастан, олардың алдын алу 
бойынша іс-шаралар жүргізілмей, өртке 
қарсы жоспарлар әзірленбеген. Ведомство 

 Ақмола 
облысы Ақкөл 
ауданының 
прокуратурасы 
жалпы ауданы 
264 гектар, 
сауықтыру, 
туристік және 
спорттық 
мақсаттар үшін 
ұзақ мерзімге 
пайдалануға 
берілген орман 
қорының 
учаскесін 
мемлекетке 
қайтарды. 

мәліметінше, жоғарыда аталған мәселе аудан 
прокуратурасының актісі бойынша уәкілетті 
органмен сотқа жүгінуге негіз болды. «Ақмола 
облысының мамандандырылған ауданаралық 
экономикалық сотының шешімімен ұзақ 
мерзімді орман пайдалану шарты бұзылып, 
жалпы құны 1,6 млрд теңге болатын учаске 
мемлекет меншігіне қайтарылды», – делінген 
хабарламада. 

https://kaz.nur.kz/

ДОРОГА ДОМОЙ: 
ЗООПАРК АЛМАТЫ 
ВЫПУСТИТ НА СВОБОДУ 
ИРБИСА, НАЙДЕННОГО В 
ГОРАХ

Зоопарк Алматы поделился радостной новостью с 
казахстанцами: найденный в горах Алматинской области 
снежный барс окреп. 15 июля 2023 года его планируют 
отпустить на волю. Однако место, где будет жить зверь, все 
еще обсуждается учеными.

Раненный и слабый
19 апреля житель поселка Сарыбастау пас скот и 

заметил снежного барса, он был слабый и практически не 
мог передвигаться. Мужчина вызвал на место инспекторов 
природоохранной полиции. Они на следующий день 
передали зверя в алматинский зоопарк. Там определили, 
что хищник – самец, ему около трех лет. «Когда барс к нам 
поступил, он был обезвожен. Его лапы были порезаны. 
После обработки ран, инъекций иммуностимуляторов, 
забора анализов барс был помещен в отдельный вольер на 
профилактический карантин. Все эти три месяца животное 
набиралось сил. Посетителям его не показывали. У барса 
оказался хороший аппетит, в день он съедает 2,5 кг мяса». /
Пресс-служба зоопарка Алматы/

Заведующий лабораторией териологии Центра 
мониторинга снежного барса Алексей Грачев рассказал, 
что лично осматривал пострадавшего зверя. «Конечно, 
молодцы пастухи, проявившие гражданскую позицию и 
вызвавшие на помощь инспекторов. Барсу повезло и с 
опытными ветеринарами зоопарка, которые практически 
возвращали его к жизни. Он был настолько слаб, что даже 
не мог напасть на скот. Голодный, напуганный. Сейчас он 
полностью восстановился, набрал хороший вес. Документы 
с разрешением выпустить его на свободу готовы». 

Эксперимент на выживание
Ученые говорят, что все данные пойманного барса еще 

предстоит детально изучить. Само животное уже 15 июля 
планируют выпустить на свободу в один из национальных 
парков Казахстана. Куда именно, ученые точно не говорят, но 
рассматривают несколько вариантов, такие как Чарынский 
нацпарк, Кольсайские озера или же на территорию Иле-
Алатауского нацпарка. Здесь главное, чтобы экологические 
и климатические особенности стали благоприятными 
для зверя. До этого специалисты рассматривали вариант 
отправки барса в Чарынский нацпарк, где у зверя нет его 
сородичей.

«Конечно, снежные барсы могут содержаться в неволе. 
Во многих зоопарках они есть. В Алматы довольно таки 
длительная история содержания снежных барсов, даже 
приплод получали, потом смогли добиться их освобождения. 
Этот зверь достаточно свободолюбивый и дикий. Поэтому 
мы намерены рискнуть. Обратно возвращать в руки 
пастухов его не правильно. Там нет заповедника. Главное, 
чтобы у зверя была хорошая кормовая база.

Чарынский нацпарк прежде всего рассматривается из-за 
того, что там нет барсов, из-за того, что миграционные пути 
перекрыты, строятся дороги. Туда барсу попасть сложно. 
И нам бы хотелось адаптировать его там. Но все известно 
станет только 15 июля утром. Мы проведем осмотр снежного 
барса, убедимся, что все хорошо с его здоровьем, оденем 
ему датчик для отслеживания и отпустим». /Заведующий 
лабораторией териологии Центра мониторинга снежного 
барса Алексей Грачев/

Мест для обитания снежных барсов в Казахстане почти 
не осталось

Алексей Грачев отмечает, что для обитания этих 

Казахстанцы несколько месяцев с тревогой 
следили за судьбой молодого барса, которого 
раненным и ослабленным передали зоопарку 
Алматы. За краснокнижным зверем ухаживали 
почти три месяца. Сейчас он здоров и полон 
сил. Zakon.kz расскажет, когда хищник обретет 
долгожданную свободу.

хищников в Казахстане практически не осталось 
мест. Нацпарки и заповедники не расширяют свои 
границы из-за развития животноводства, поэтому 
в природе назревает острый конфликт человека и 
животного. 

«То, что снежные барсы попадают в руки 
людей – проблема из-за развития животноводства 
в горах. Вне национальных парков и заповедников 
крестьяне стали отправлять на выпас больше 
скота. Они вытесняют основную добычу снежного 
барса, а это горные козлы, архары и олени. А 
снежные барсы в последнее время динамично 
размножаются. Каждые два года после того, 
как самка родила котят, она снова готова к 
размножению. Детей постарше она выгоняет. 
Соответственно, им нужно место, куда пойти. 
Они выходят за охраняемые территории нацпарка. 
Их среда обитания деградирована из-за того, 
что там активно развивается сельское хозяйство 
и животноводство», - поясняет заведующий 
лабораторией териологии Центра мониторинга 
снежного барса Алексей Грачев. 

Кроме того, по словам Алексея Грачева, 
изменение климата также отразилось на миграции 
снежных барсов. Из-за того, что идет засуха и 
выгорание растительности, животноводы все выше 
поднимаются в горы, где нередко сталкиваются с 
хищниками и чаще всего убивают их. «Молодым 
барсам, которых прогнала мама, некуда деться, они 
голодают и вынуждены приходить к скотоводам. 
Чаще всего они нападают на овец и лошадей. За 
последние годы десятки таких фактов. В нацпарке 
Алтын-Эмель – самая высокая в мире плотность 
снежного барса, которые расселяются и путь их 
уходит в Китай. Часть поголовий не мигрирует в 
Поднебесную, а попадает к чабанам, которые их 
убивают. Нам бы хотелось, чтобы люди, которые 
столкнутся с этими животными, не убивали, а 
передавали их нам. И мы уже расселим их в другие 
места. Таким образом, создавались бы новые 
популяции и увеличивалась бы их численность».

Символ Казахстана
В Комитете лесного хозяйства и животного 

мира Министерства экологии и природных 
ресурсов РК рассказали, что снежный барс – один 
из самых редких крупных хищников Казахстана, 
который был внесен в Красную книгу в 1978 
году. Он является государственным символом и 
имеет большое общественное значение, отражая 
бесценное природное и культурное наследие 
казахского народа.

Хищник населяет 9 особо охраняемых 
природных территорий, в основном национальные 
парки: Иле-Алатауский, Жонгар-Алатау, 
Көлсай-көлдері, Катон-Карагай, Сайрам-Угам, 
Чарын, Алтын-Эмель, Алматинский и Аксу-
Жабаглинский заповедники. Ученые заявляют, что 
сейчас фиксировать редких животных помогают 
фотоловушки.

https://www.zakon.kz/kz

Іс-шара 15 қазанға дейін жалғасады.
Акция қызыл кітапқа енген құстарды 

қорғау мақсатында ұйымдастырылған, деп 
хабарлайды Sarbaz.kz. 

Оның мақсаты – аталмыш құстардың 
ұя салатын жерлерге қоныс аударуы 
кезінде Ителгілерді аулау және өткізуге 
мамандандырылған ұйымдасқан қылмыстық 
топтардың алдын алу.

Жыл сайынғы табиғат қорғау акциясын  
«Охотзоопром» ӨБ» РМҚК инспекторлары 
Орман шаруашылығы комитетінің 
аумақтық бөлімшелерімен және полиция 
қызметкерлерімен бірлесіп өткізеді. Биыл бұл 

шараға 163 инспектор мен 79 бірлік техника 
жұмылдырылған. Құстардың шоғырланған 
аумақтарында облыстардың ПД-мен бірлесіп 
9 блокпост орнатылды. 

Естеріңізге сала кетейік өсiмдiктердің 
немесе жануарлардың сирек кездесетiн 
және құрып кету қаупi төнген, сондай-
ақ пайдалануға тыйым салынған 
түрлерімен, олардың бөліктерімен немесе 
дериваттарымен заңсыз айналысқан 
жағдайда  мүлкі тәркіленіп, он екі жылға 
дейін бас бостандығынан айыру жазасы 
қарастырылған.

https://qaz.sarbaz.kz/

ЕЛІМІЗДЕ 
КЕҢ 
АУҚЫМДЫ 
«СҰҢҚАР» 
АКЦИЯСЫ 
ӨТІП 
ЖАТЫР
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ВОДНЫЕ РЕСУРСЫ                                                          

ФЛАМИНГО ПРИЛЕТЕЛИ НА ПОЛЯ 
ИСПАРЕНИЯ «ТУХЛАЯ БАЛКА» В 
АТЫРАУ

Орнитологи считают, что появление этих птиц на окраине города говорит об улучшении 
экологической ситуации. 

В Атырау прилетела стая краснокнижных фламинго. Они остановились недалеко от 
действующего нефтеперерабатывающего завода на полях испарения «Тухлая балка» на 
окраине города, сообщает региональная служба коммуникаций Атырауской области.

По словам местных жителей-старожилов, а также специалистов-орнитологов, увидеть 
этих красивых птиц на окраине города – редкость.

Орнитологи считают, что выбор полей испарения для отдыха во время перелёта говорит 
о том, что на этом месте для них отсутствуют «факторы беспокойства», а также имеется 
природный корм – мелкие рачки. 

«Судя по характеру пребывания там фламинго, то можно судить о том, что эти птицы 
там кормятся. Значит, там идут микробиологические процессы, которые дают жизнь 
растительности и микроорганизмам, которыми питается фламинго», – отметил научный 
сотрудник, орнитолог отдела науки и мониторинга государственного природного резервата 
«Ак Жайык» Илья Бофонов. 

Появление на этом месте целой стаи диких птиц можно считать признаком улучшения 
экологической ситуации на полях испарения, считают учёные. 

В акимате сообщили, что «Тухлая балка» существует почти 80 лет. Два года назад поля 
испарения начали рекультивировать. К концу года работы планируют закончить. 

/https://informburo.kz/

СЕМЬЮ КАБАНОВ 
ЗАПЕЧАТЛЕЛИ В 

ЭКОЛОГИЧЕСКОМ 
ПАРКЕ АЛТЫ-САЙ

Семью кабанов сфотографировал Нурыш Куанышбаев, 
старший егерь экологического парка Алты-Сай, передает 
корреспондент Astana TV.

В Ассоциации по сохранению биоразнообразия Казахстана 
отмечают, что за последние 9 лет численность кабанов в парке 
увеличилась вдвое. 

Регулярно учитывать кабанов сотрудники экопарка начали 
с 2015 года и изначально их было 100-110 особей. В 2022 году 

в экопарке было уже 230-240 кабанов, а 
в 2023 – 180-190 . Прошедшая зима была 
жесткой по погодным условиям и, вероятно, 
это стало причиной снижения численности 
животных. Эта весна была благополучной 
и мы наблюдаем много новорожденных 
поросят. Встречаются группировки до 60 
особей. Такие результаты в росте численности 
кабана показывают эффективность 
проводимых сотрудниками парка охранных 
и биотехнических мероприятий - директор 
экопарка Алексей Тимошенко.

https://astanatv.kz/ru/news/

ЖЕК-
ДУАДАҚТАР 
МЕКЕН ЕТУ 
ОРТАСЫНА 
ЖІБЕРІЛДІ

Аталмыш құстардың популяциясын 
қалпына келтіру бағдарламасы аясында 
«Охотзоопром» ӨБ» РМҚК инспекторлары 
мен Халықаралық жек-дуадақтарды 
қорғау коғамы бірлесіп Жетісу облысына 
800 дарақ, Түркістан облысына 504 дарақ 

және Маңғыстау облысына 1344 дарақ 
құстарды мекен ету ортасына жіберді. 

Айта кету керек, жек-дуадақтар ұзақ 
өмір сүретін құстардың қатарында. Кейбір 
дарақтардың жасы 25-ке дейін жетуі 
мүмкін.

https://www.gov.kz/

«ЖАҒДАЙ ҚИЫН»: ҚАЗАҚСТАННЫҢ 
ОҢТҮСТІГІ ҚЫРҒЫЗСТАННАН КЕЛЕТІН 
СУАРМАЛЫ СУСЫЗ ҚАЛДЫ

Қазақстанның Экология және табиғи ресурстар 
вице-министрі Ғалидулла Азидуллин суармалы су 
мәселесі өршіп тұрған Жамбыл облысына іссапармен 
келді. Бұл туралы Экология және табиғи ресурстар 
министрлігінің ресми сайтында хабарланды.

Ведомствоның хабарлауынша, биылғы жылдың 9 
тамызындағы жағдай бойынша Талас өзенінің бассейні 
бойынша Киров су қоймасының көлемі 32,48 млн метр 
кубты құрады, бұл бір жыл бұрынғы көрсеткішпен 
салыстырғанда 144,8 млн метр кубке аз (177,28 млн метр 
куб). Талас өзеніндегі су Киров су қоймасына ақпайды 
десе болады. «Қазіргі уақытта Қырғызстанның Талас 
БУВХ қызметімен «Жамбыл ГРЭС» АҚ жұмысын қолдау 
үшін су қоймасынан кемінде 5 метр куб/сек су беру 
туралы келіссөздер жүргізілуде, сондай-ақ Талас өзенінің 
арнасын экологиялық тұрғыда өткізу қарастырылып 
отыр», – делінген хабарламада. Сондай-ақ Талас өзенінің 
арнасына судың келуін ұлғайту мақсатында «Қазсушар» 
РМК филиалы мемлекеттік шекара бойында коллекторлық-
дренаждық желілерді тазартуды жүргізеді, бұл Талас 
өзеніне судың келуін 5-тен 8 метр куб/секнудке дейін 
арттыруға және егін шаруашылығындағы су мөлшерінің 
шығынын азайтуға мүмкіндік береді. Ведомство 
мәліметінше, бүгінде Талас су торабындағы су көлемі 
коллекторлық сулармен толтырылғанның өзінде 7,26 метр 
куб/сек құрайды. Қазір Таластағы су айналымы арқылы 
Жамбыл және Байзақ аудандарына су келуде, Талас ауданы 
толығымен суармалы сусыз қалып отыр. Байзақ, Талас және 
т.б. Жамбыл аудандарында қазір суармалы су тапшылығы 
байқалуда. Киров су қоймасынан судың жеткіліксіз жетуіне 
байланысты шамамен 4 мың га пияз бен қант қызылшасы 
алқаптарына қауіп төніп тұр. Қордай ауданы мен Меркі 
ауданын сумен қамтамасыз ету Шу өзенінің бассейні 
арқылы мүмкін болып отыр.

«Биылғы жылы сумен қамтамасыз етудегі негізгі 
проблема Қордай ауданының ГМК каналы бойынша 
туындаған, оның сумен қамтамасыз ету аймағы 28 мың 
гектар жер болатын. Тамыз айында бұл арнаға қажет су 
мөлшері 14 метр куб/сек құрады, алайда оның орнына тек 
7-ден 6 метр куб/сек-ке дейінгі мөлшерде су беріліп отырды. 
Сол арада шығын 6,7 метр куб/сек құрады және мұндай 
шығын жағдайында 60 шақырымға су бөлуді реттеу мүмкін 
емес», – деп түсіндірді министрлікте. Су тапшылығына 
байланысты Қордай ауданының Сарыбұлақ, Бетқайнар, 
Қақпатас және Степное ауылдық округі (шамамен 5 мың 
га) суармалы судан ажыратылып отыр. Меркі ауданының 
ЗБЧК каналы бойынша Қырғызстаннан су соңғы 4-5 жыл 

ішінде келіп түскен жоқ. Салдарынан 10 мың гектарға 
жуық егістік өзінің жұмысын тоқтатуға мәжбүр болған. 
Сондықтан филиал ЗБЧК арнасын ішкі су көздерінен, 
яғни Аспара және Меркі өзенінен толтырып келген. 
«Сумен қамтамасыз ету мәселесі бойынша жағдай қиын 
екенін ескере отырып аталған аудандарда премьер-
министр Әлихан Смайыловтың тапсырмасы бойынша 
ведомствоаралық комиссия құрылды. Комиссия 18-20 
шілде аралығында Қордай, Байзақ және Талас ауданының 
суармалы егіс алқаптарын визуалды тексеретін болады», 
- дейді министрлікте. 

Ведомство ақпаратынша, жалпы визуалды тексеру 
нәтижесінде Қырғыз Республикасы тарапынан суармалы 
судың жеткіліксіз берілуіне байланысты егістіктер зардап 
шеккені анықталды. Жұмыс тобының қорытындысы 
бойынша трансшекаралық көздерден суармалы судың 
жеткіліксіз берілуінен зардап шеккен шаруашылықтарға 
өтемақы бөлу туралы ұсыныстар енгізілетін болады. 
«Жыл сайын су ресурстарының жетіспеушілігі барған 
сайын артып барады соған орай біз жыл сайын ылғал 
сүйгіш дақылдарды егуді қысқартуды, ылғал үнемдейтін 
технологияларға көшуді, ауыспалы егістерді, суару 
режимдерін және басқа да мелиорациялық шараларды 
сақтауды ұсына отырып, бұл мәселені көтеріп келеміз», 
– деп атап өтті вице-министр өңір өкілдерімен кездесу 
барысында. 

Ведомствода су тұтынушыларының саны артып 
келе жатқандықтан, егістік алқаптарына тексеріс 
жүргізілетіні айтылды. «Бүгінде «Қазсушар» РМК 
Жамбыл филиалында пилоттық жоба шеңберінде 
«Қазақстан Ғарыш Сапары» АҚ-мен бірлесіп, келесі 
вегетациялық кезеңде қолда бар егістік алқаптарына су 
берудің қажетті көлемін есептеу үшін егістіктің нақты 
картасын анықтау үшін жұмыс жүргізіліп жатыр», – деп 
қорытындылады ведомствода. 

https://kaz.nur.kz/society

ОБМЕЛЕНИЕ КАСПИЯ ПОКАЗАЛИ НА 
ФОТО ИЗ КОСМОСА

Экологи оценили состояние 
Каспийского моря. Космический 
мониторинг состояния Каспийского моря 
был сделан казахстанскими специалистами 
на основе архивных данных космической 
съемки в течение последних 15 лет. По 
данным дистанционного зондирования 
Земли, за последние 15 лет акватория 
казахстанского сектора Каспийского моря 
значительно уменьшилась (на 7,1%). 

Ниже представлена динамика 
изменения площади водного зеркала в 
период с 2008 по 2023 год в пределах 
границы Республики Казахстан.

Обширные площади обмеления моря 
наблюдаются на казахстанской части 
вблизи Атырау (дельта реки Жайык).

Площадь зеркала водной поверхности 

Каспийское 
море мелеет. На 
космических снимках 
видно, что в северной 
части казахстанской 
акватории обнажилось 
морское дно, передает 
корреспондент 
Tengrinews.kz со 
ссылкой на пресс-
службу АО «НК 
«Қазақстан Ғарыш 
Сапары». «Очень 
страшно». 

казахстанского сектора Каспийского моря 
составила в 2008 году 113 866,67 км2, в 
2023 году - 105 745,23 км2.

 «Анализ разновременных космических 
снимков за 15 лет выявил уменьшение 
площади водного зеркала, однако может 
быть снижен и уровень моря, что требует 
всестороннего комплексного изучения. 
Падение уровня Каспийского моря может 
привести к ряду негативных последствий, 
затрагивающих как экосистемы, так и 
морское хозяйство. Согласно данным 
дистанционного зондирования Земли, 
наиболее уязвимой является казахстанская 
часть Каспийского моря вблизи города 
Атырау», - отметили в компании. 

Напомним, в марте блогеры из Актау 
показали Каспий с высоты. Оказалось, 
что за последние годы оно сильно 
обмелело. Позже в Министерстве экологии 
объяснили обмеление Каспийского моря.

https://tengrinews.kz

В БАКУ ПРОШЕЛ СЕМИНАР ПО ИЗМЕНЕНИЮ УРОВНЯ 
КАСПИЙСКОГО МОРЯ

Проведенный семинар в 
формате видеоконференцсвязи 
стал платформой для 
обсуждения и обмена идеями 
между участниками, что сыграет 
значимую роль в формировании 
планов по дальнейшему 
исследованию и адаптации к 
возможным изменениям на 
акватории Каспийского моря.

Мероприятие подчеркнуло 
важность интегрированного 
подхода и сотрудничества всех 
заинтересованных сторон для 
решения вызовов, связанных 
с изменением климата и его 
воздействием на природные водные 
ресурсы.

В семинаре принял 
участие директор Научно-

исследовательского центра 
Нурлан Абаев, который поделился 
результатами исследований, 
проводимых Национальной 
гидрометеорологической службой 
Казахстана, касающихся состояния 
г и д р о м е т е о р о л о г и ч е с к о й 
обстановки в регионе Каспийского 
моря.

https://www.kazhydromet
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2023 ж.,шiлде-қыркүйек

РЕГИОНАЛЬНЫЕ НОВОСТИ                                                

ҚЫРҒЫЗ РЕСПУБЛИКАСЫ СУ 
РЕСУРСТАРЫ ҚЫЗМЕТІ БАСШЫСЫНЫҢ 
ПІКІРІНЕ АҚПАРАТ

«Қазсушар» РМК Жамбыл филиалы Қырғыз Республикасы Су ресурстары 
қызметінің басшысы А.Сокеевтің пікірінше шын мәнінде Талас өзенінің суының 
аздығынан, сондай-ақ қалыптан тыс ыстық және құрғақ ауа райына байланысты 
Қазақстанға Киров су қоймасынан вегетациялық кезеңнің шыңына су ағызу 
жеткіліксіз болғанын хабарлайды. 

Осыған байланысты Қазақстанға су қоймасынан 1 тамызға дейін 45 м3/сек шығынмен 
сұранысты қолдау туралы шешім қабылданды, бұл ретте Талас бөгетіне тек 30 м3/сек түсті.

Осы шаралар және осындай шығын кезінде Байзақ, Жамбыл және Талас аудандарында 
шамамен 26 мың га алқапта егінді сақтауға мүмкіндік берді. Қазіргі уақытта суару 
«Қазсушар» РМК Жамбыл филиалы Қырғызстан аумағында тікелей мемлекеттік шекара 
бойында жүргізетін дренажды тазарту есебінен жүзеге асырылады. Бұл шаралар егін 
шығынын барынша азайтуға мүмкіндік берді және қазіргі уақытта су айналымы әдісімен 
қолда бар шығын аталған аудандарға беріледі. 

Жалпы, Талас өзеніне ілінген алқаптардың су тапшылығынан келтірілген залал 
шамамен 560 га құрайды (шамамен 26 мың га алаңға шарт жасалды, яғни егін алқабының 
99% - ға жуығы сақталды). Бұл шаралар жасалуы қажет болды және тәжірибе көрсеткендей, 
қабылданған шаралар ақталды.

 Дәл осындай тәжірибе 2021 жылы да жүргізілді, содан кейін қырғыз тарапы тірі 
ағынға су беру жөніндегі өз міндеттемелерін орындады және Қазақстан егіні айтарлықтай 
шығынынсыз шықты. Биылғы жылы су қоймасына су түсімі ұлғайған кезде Қазақстанға су 
ағызу ұлғайтылады немесе тірі ағынмен жұмыс істейтін болады деген келісім жасалды.

https://www.gov.kz/

АСТАНА СУ ҚОЙМАСЫН ТАЗАЛАУ 
ЖҰМЫСЫ

Осы жылдың 11 шілдесінде Мемлекет 
басшысының қатысуымен өткен Астана қаласын 
дамыту мәселелері жөніндегі кеңесте айтылған 
Президенттің тапсырмасы бойынша, Қазақстан 
Республикасының Экология және табиғи ресурстар 
министрлігі Астана су қоймасын тазарту жұмыстарын 
жүргізуді қолға алды. 1970 жылы салынған Астана 
су қоймасына осы уақытқа дейін тазарту жұмысы 
жүргізілмеген. 

Ол елордамызды ауыз сумен қатамасыз ететін жалғыз 
су қоймасы. Қойманың жалпы көлемі 410,9 млн текше 
метр. Қазіргі көлемі 312,36 млн текше метр. Осыдан 
екі жыл бұрын, Қазгидромет мекемесі батиметрикалық 
түсірілім жасап, қойманың 46,7 млн текше метрі тұнба 
екенін анықтады. Бұл – су қоймасының 30%-і. 2023 жылы 
суға деген сұраныс – 97 млн текше метр. Оның 46 млн 

текше метрі қолданылды, жылдың соңына дейін қосымша 
51 млн текше метрге сұраныс бар. Астана халқының саны 
жылдан жылға өсіп, тұтыну көрсеткіші ұлғайғанын ескере 
отырып, қойманы тереңдету, тазалау бойынша қос жобаны 
қолға алмақ. Себебі, 2030 жылы Астана халқы 2 млн-ға 
жеткен жағдайда, 150 млн текше метр су қажет болады. 
Тазалау жұмысын бастамас бұрын, алдымен, арнайы 
сүңгуірлер су түбінде нақты не жиналғанын анықтаулары 
тиіс, яғни, жұмыс барысы кезең-кезеңмен жүргізіледі. 
Мамандардың айтуы бойынша, климаттық жағдайға 
байланысты, балықтың уылдырық шашу кезеңін ескере 
отырып, тазарту процесі кемінде 10 жылға созылуы мүмкін 
деп болжайды. Себебі, 1 жылда 5 айдай ғана жұмыс істеуге 
мүмкіндік болады.

https://www.gov.kz/memleket/

«ДОБЫВАТЬ ЗОЛОТО НЕ 
МОГУТ». ГЛАВА МИИР 
ВСТРЕТИЛСЯ С ЖИТЕЛЯМИ, 
ВЫСТУПАЮЩИМИ ПРОТИВ 
ВОЗВЕДЕНИЯ ЗАВОДА В СЕЛЕ 
МАРАЛДЫ

Строительство 
золотодобывающей фабрики 

начнут только после получения 
положительного заключения 

по итогам общественных 
слушаний. Министр индустрии 
и инфраструктурного развития 

Казахстана Марат Карабаев 
встретился с представителями 

жителей села Маралды, 
выступающих против 

строительства завода по добыче 
и переработке золотосодержащей 

руды в селе, сообщает пресс-служба 
МИИР.

На сегодня ТОО ««ГРК Maralicha» 
работает по контракту на разведку 
золотосодержащей руды на месторождении 
«Маралихинское» вблизи села Маралды в 
Восточно-Казахстанской области. Контракт 
действует до 16 июня 2024 года.

Согласно действующему закону, 
контракт на разведку заключают на срок до 
шести лет. При обнаружении месторождения 
недропользователь может продлить срок 
действия контракта на разведку на период, 
который необходим для его оценки. При 
этом законодательно сроки проведения 
оценочных работ не урегулированы. По 
словам заявительницы Гулгул Исиной, 
будущая фабрика располагается рядом 
с рекой Маралды, что впоследствии 
может негативно отразиться на здоровье 
местных жителей и состоянии уникального 
природного заповедника.  

Глава ведомства сообщил, что по 
этому вопросу создали специальную 
комиссию и во второй половине июля 
проведут проверки с выездом на место с 

участием заинтересованных госорганов. При выявлении нарушений 
законодательства и их несвоевременном устранении примут 
соответствующие меры.  

«Во-первых, проведение общественных слушаний по всем проектам 
строительства является обязательным. Соответственно, в этом случае 
при переходе на этап добычи также должны проводиться общественные 
слушания.

 Во-вторых, во второй половине июля пройдут проверки с участием 
заинтересованных госорганов. 

В-третьих, работы должны проводиться с соблюдением всех норм 
экологической безопасности. Эти требования никто не отменял. В целом, 
на этом этапе компания должна заниматься только геологоразведочными 
работами», – отметил Марат Карабаев.  Отмечается, что сегодня 
недропользователи не имеют лицензии на добычу золота. Согласно 
экологическому законодательству, при переходе на этап добычи  
проведут общественные слушания.

 По информации акимата, до сегодняшнего времени для решения 
проблемных вопросов провели более 15 встреч и шесть общественных 
слушаний с населением села. С июня 2023 года до конца действия 
разведки (июнь 2024 года) опытно-промышленная добыча не 
предусматривается. 

В пресс-службе отметили, что строительство фабрики начнут 
только после положительного заключения по итогам общественных 
слушаний, в которых примут участие местные жители, и по разрешению 
компетентных органов. 

Конфликт вокруг строительства золотодобывающего завода в селе 
Маралды длится уже два года. 

https://informburo.kz/

МЕРЫ ПО УЛУЧШЕНИЮ ОБЕСПЕЧЕНИЯ 
ВОДОЙ: ОПРЕСНИТЕЛЬНЫЙ ЗАВОД ПОСТРОЯТ 

В СЕЛЕ АКШУКУР

Акимат Мангистауской области 
и благотворительный фонд «Халык» 
подписали соглашение о строительстве 
опреснительного завода мощностью в 4 
тысячи кубических метров воды в сутки. 

Завод будет расположен в селе 
Акшукур, где периодически возникают 
перебои с уменьшением объема подаваемой 
воды. Фонд «Халык» выделяет на этот 
проект 300 млн тенге. Об этом сообщает 
Центр общественных коммуникаций 
Мангистауской области.

Управляющий директор фонда «Халык» 
Нариман Абильшаиков подчеркнул, что 
строительство опреснительного завода в 
селе Акшукур - это лишь одна из многих 
инициатив, направленных на развитие 
региона. «Фонд «Халык» с готовностью 
поддерживает этот социальный проект. 
Мы активно вкладываемся в запуск новых 
проектов в различных районах, включая 
строительство спортивных площадок и 
оздоровительного комплекса в Жанаозене. 
На реализацию этих и других проектов Фонд 
выделяет сумму в размере 4 млрд тенге», - 
отметил Нариман Абильшаиков. 

Исполняющий обязанности акима 

Тупкараганского района Талгат Алтынгалиев 
подчеркнул, что численность населения 
в селе Акшукур ежегодно увеличивается. 
«Очень важно, что запуск опреснительного 
завода сделает жизнь в наших селах 
более комфортной. Многие жители сел 
Акшукур и Сайын Шапагатов занимаются 
овощеводством, и это значимо для нашего 
района», - подчеркнул Талгат Алтынгалиев. 

Напомним, что в феврале 2023 года 
в рамках программы благотворительного 
фонда «Халык» была запущена другая 
опреснительная установка в селе Саин 
Шапагатов. С тех пор непрерывная подача 
воды увеличилась с 300 кубических метров 
до 1200 кубических метров воды в день. 

«Мы получили льготный кредит от 
благотворительного фонда «Халык». В 
результате был построен опреснительный 
завод в селе Сайын Шапагатов. Сейчас завод 
способен производить 1200 кубических 
метров воды в сутки. В дальнейшем мы 
планируем увеличить объем воды до 2600 
кубических метров, что обеспечит водой 
все дома в селе, - рассказывал ранее Олжас 
Каржауов.

https://www.gov.kz/az/

МӘҢГІ ЕСІМІЗДЕ
04.08.2022 ж. «Семей орманы» резерватында қызметтік 

борышын өтеу кезінде қаза тапқан орман шаруашылығы 
қызметкерлеріне арналған мемориалдық тақтаның 
салтанатты ашылуы өтті. Мемориалдық тақтаны ашу 
құрметін орман шаруашылығының ардагері, Новая-Шульба 
филиалы Центральное орманшылықтың шебері Александр 
Сергеевич Решетин қабылдады. 

Орман өртімен күрескен батырлардың құрметіне 
мекеме ұжымы мен жақын туыстары бастарын иіп, бір 
минут үнсіздік жариялап, гүл шоқтарын қойды.

«Алапат өрттерден орманды және адамдарды қорғауда 
қаза тапқан батырлардың ерлігі ұмытылмауы үшін, 
ормандарды сақтау мен қорғаудағы ауыр да, қауіпті еңбекті 
келешек ұрпақтың жадында сақтау үшін, ерлік көрсеткен 
әріптестеріміздің есімдері жазылған мемориалдық тақта 
орнаттық. Өмір – ең қымбат қазына. Ешкім де, ештеңе 
де ұмытылмайды. Әріптестеріміздің қазасы туралы жан 
түршігерлік хабарды бәріміз де терең қайғымен еске 

аламыз. Олар біздің жадымызда мәңгі сақталады», - деді 
«Семей орманы» мемлекеттік орман табиғи резерваты» бас 
директорының м.а. Әсемгүл Нсамбекова.

https://www.gov.kz/

ЧЁРНАЯ ПЫЛЬ: ЖИТЕЛИ ШЫМКЕНТА ЖАЛУЮТСЯ НА ЦЕМЕНТНЫЙ ЗАВОД
Жители массива Кызылсай в 

Шымкенте жалуются на работу 
местного цементного завода. По 
словам людей, ночью они не могут 
открыть окна из-за частиц пыли 
с привкусом металла. За ночь все 
поверхности в доме покрываются 
слоем пыли. Представители завода 
говорят, что на предприятии 

установлены современные 
фильтры. Но местные экологи 
всё же инициировали проверку, 
сообщает «31 канал».

Протирать чёрную пыль 
в своих домах жители жилого 
массива Кызылсай вынуждены 

каждый день. Люди винят в 
этом цементный завод, который 
расположен недалеко от домов. 
Особенно сложно летом: хочется 
открыть окна, а вместо свежего 
воздуха – пыль с привкусом 
железа. «Дышать нам нечем, и 

 Продолжение на 7 странице
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ЧЁРНАЯ ПЫЛЬ: ЖИТЕЛИ ШЫМКЕНТА ЖАЛУЮТСЯ 
НА ЦЕМЕНТНЫЙ ЗАВОД

РЕГИОНАЛЬНЫЕ НОВОСТИ                                                

нам приходится оставлять окна 
открытыми. Пыль вытираем – а 
там непонятно, пыль это, сажа или 
клинкерная пыль. Запах гари, запах 
пыли, металла», – пожаловалась 
жительница Шымкента Азиза 
Асаева.

Местные жители говорят, что 
от этой пыли чахнут даже зелёные 
насаждения. А у некоторых детей 
появился кашель. При этом, по 
словам людей, они изначально были 
против постройки завода рядом с их 
домами. «Цементный завод должен 
строиться на расстоянии не менее 25 
километров от населённого пункта, 
у нас же он расположен на соседней 
улице. Сколько мы писали, говорили, 
обращались, всё бесполезно», – 
рассказал житель Шымкента Малик 
Мамадаев.

Цементный завод 
перерабатывает известняк, глину и 
кварцевый песок. Представители 

 Продолжение. Начало  на 6 странице

предприятия уверяют: пыль идёт не 
от них. Рядом якобы есть несколько 
других предприятий. Говорят, 
на заводе установлены мощные 
рукавные фильтры, которые 
работают постоянно. «Пыль не 
может идти в таком количестве от 
нас. Пыль бывает, если сильный 
ураган, и то при загрузке вагонов. 
Я, конечно, не могу сказать, что

 пыли нет, такого не бывает. 
Но в таком количестве нет, 
это исключено», – заверил 
заместитель директора по технико-
технологическим вопросам

 ТОО «Стандарт Цемент» 
Сергей Некипелов. 

Местные жители обратились 
в Департамент экологии. Там 
инициировали проверку, взяли 
пробы воздуха. Результаты будут 
известны в ближайшие дни.

https://informburo.kz/z/

В ЗАПАДНОМ 
КАЗАХСТАНЕ ПОГИБАЕТ 
УНИКАЛЬНЫЙ 
ДЕНДРАРИЙ

Уральск. KAZAKHSTAN TODAY - От уникального 
дендрария в Западно-Казахстанской области скоро ничего 
не останется. 

Судьбой дендрария обеспокоен местный лесничий. По его 
словам, ранее Жанибекский стационар считался гордостью 
региона. В безлесной полупустыне, где никогда не росла 
трава, больше 70 лет назад ученые создали оазис, сообщает 
«Хабар 24».

 В глинистой полупустыне ученым удалось вырастить 
редчайшие породы деревьев и растений. В этом и 
заключается уникальность стационара. Среди редких для 
климата Западного региона видов акация, ирга, липа, ясень, 
барбарис. Однако до сегодняшнего дня уцелели лишь около 
30 разновидностей. Уникальный дендрарий был основан 
более семидесяти лет назад. В свое время он славился богатой 
коллекцией растений и деревьев, привезенных со всего мира. 
В середине девяностых за территорией ухаживать перестали. 
Сейчас дендрарий превратился в непроходимые дебри. В 
общей сложности стационар занимает чуть больше полутора 
тысяч гектаров. Половина территории принадлежит соседней 
стране, где стационару дали статус памятника природы. У нас 
же на грани вымирания ценные породы деревьев, сообщает 
корреспондент телеканала. 

Единственный человек, который заботится о растениях, 
местный лесничий. 

«Все, что в моих силах, я делаю. Но этого недостаточно. 
Здесь нужна целая группа специалистов, техника. Есть 
большие риски в пожароопасный период. И тут я один не 
справлюсь. Чтобы сохранить дендрарий, одного лесничего 

мало, считают местные власти. Для этого нужна еще и 
специальная техника. Работники Урдинского лесного 
хозяйства регулярно проводят субботники. На помощь 
приходят студенты. Однако этого недостаточно», - говорит 
Ербол Казимов.

 Заместитель акима Жанибекского района Жаксылык 
Абдолов считает, что дендрарию необходимо присвоить 
статус питомника. Это позволит, во-первых, увеличить 
штат работников, во-вторых, приобрести специальную 
технику. «Здесь очень много сухостоя и погибших деревьев. 
Территория нуждается в санитарной очистке. Мы выходим 
на субботники. Но этого мало», - говорит Абдолов. 

По данным профильного ведомства, чтобы открыть 
дополнительный штат, 

уже подали бюджетную заявку на 76 млн тенге. На эти 
же средства планируют закупить необходимую технику 
и оборудование. Нужно также возобновить научные 
исследования в дендрарии. На данных участках должны 
проводиться научные работы, комплексные мероприятия 
по изучению почвы, гидрологии, растений и экологии. 
То есть, этим должны заниматься, по нашему мнению, 
научные организации. В связи с этим направляется письмо в 
Министерство науки для присвоения статуса юридического 
лица, чтобы продолжить данные работы, которые 
были заброшены и оставлены в тот период», - считает 
руководитель отдела управления природных ресурсов 
ЗКО Ернияз Майхарин. Лесничий Ербол Казимов верит, 
что компетентным органам все-таки удастся спасти этот 
уникальный островок природы. И уже скоро они примут 
меры по спасению уникального дендрария. 

https://www.kt.kz/

СЕЛА ЗАСЫПАЕТ ПЕСКОМ В 
АТЫРАУСКОЙ ОБЛАСТИ

Шесть сел в Атырауской области может засыпать песками, 
передает Tengrinews.kz со ссылкой на «Хабар 24». 

Из-за отсутствия преград песчаные дюны угрожают селу Карабау, 
где строения проваливаются в зыбучую почву. Защитить сельчан от 
растущих барханов местные власти рассчитывают с помощью живых 
ограждений саксаула на площади в 40 гектаров.

«Раньше на этом месте был колодец, его затянуло песком. Сейчас 
ближайшая скважина на окраине. Нам негде пасти скот. А когда 
поднимается ветер, мы спасаемся от пыльных бурь», - рассказал 

местный житель Нуралы Умиров.
Спасать Карабау от пыльных бурь начали еще в 2015 году. По 

программе развития регионов построили каркасный курган за 1,5 
миллиона тенге. Спустя 8 лет непрочная конструкция нуждается в 
усилении. 

«Сейчас определены наиболее опасные места, разработаны 
проекты землеустройства сразу для нескольких сел. Фронт работ 
по защите от песчаных барханов внушительный, нужно охватить 
свыше 30 гектаров территорий», - говорит заместитель руководителя 

управления природных ресурсов Нургуль Калиева.
Отмечается, что песчаные дюны подступили к 30 селам. Бороться 

с ними собираются естественным методом, высаживая саксаул. 
Живые изгороди должны задержать песок. Сооружение столь 
необходимого зеленого пояса обойдется областному бюджету в 367 
миллионов тенге.

https://tengrinews.kz/

KARABATAN UTILITY SOLUTIONS ОШТРАФОВАЛИ НА 7 
МЛРД ТЕНГЕ ЗА ЭКОЛОГИЧЕСКИЕ НАРУШЕНИЯ

Атырау. 28 июля. KAZAKHSTAN TODAY - 
ТОО «Karabatan Utility Solutions» оштрафована 
на 7,2 млрд тенге за использование квотного 
объекта сверх установленного объема 
закрепленных за ним квот по выбросам 
парниковых газов. 

ТОО «Karabatan Utility Solutions» использовало 
квотный объект сверх установленного объема 
закрепленных за ним квот по выбросам 
парниковых газов. По результатам проверки 
Департамент обратился в специализированный 
межрайонный экономический суд Атырауской 
области с иском о запрете использования 
квотного объекта до устранения вышеуказанного 
нарушения. Решением суда в июне текущего 

года ТОО оштрафовано на сумму 7 млрд 224 
млн тенге и подвергнуто административному 
наказанию, сообщил в ходе брифинга заместитель 
руководителя Департамента экологии по 
Атырауской области Сырым Тлегенов. 

Всего, по его словам, за первое полугодие 
2023 года Департаментом экологии по Атырауской 
области проведено 19 внеплановых проверок 
соблюдения природоохранного законодательства 
Республики Казахстан. По результатам проверок 
выявлено 25 нарушений природоохранного 
законодательства, предписано устранить 14 
нарушений, из них 12 выполнены в полном 
объеме, сообщил в ходе брифинга С.Тлегенов. 

По фактам выявленных правонарушений 

возбуждено 68 административных дел, из них 
прекращено 5 административных дел. 23 дела 
направлены в судебные органы для рассмотрения, 
сообщает региональное издание atpress.kz. На 
сегодняшний день рассмотрено 9 дел, наложены 
и взысканы штрафы. По 40 делам вынесено 
постановление о наложении административного 
штрафа, они взысканы в полном объеме. С начала 
года в ходе 4 внеплановых проверок Атырауского 
НПЗ были наложены штрафы на сумму около 5 млн 
тенге. Также Департаментом экологии проведена 
внеплановая проверка «China National Chemical 
Engineering Co. LTD» (CNCEC). В ходе проверки 
установлено, что в 2015 году между CNCEC и 
ТОО «Kazakhstan Petrochemical Industries Inc» 

заключен договор на проектирование, поставку и 
строительство, согласно которому строительство 
производилось генеральным подрядным 
учреждением. Установлено, что компания 
CNCEC, не дожидаясь получения компанией 
экологических разрешительных документов, 
начала пуско-наладочные работы и с 1 июля по 
31 декабря 2022 года осуществляла сжигание 
газа без экологического разрешения на эмиссии 
в окружающую среду. В отношении CNCEC 
составлен протокол и постановление о наложении 
административного взыскания по части 1 
статьи 328 Кодекса РК об административных 
правонарушениях, наложен и взыскан 
административный штраф в размере  более 21 млн 
тенге. 

Напомним, в Казахстане зарегистрирован 
самый высокий показатель выброса углекислого 
газа в ЕАЭС. 

https://www.kt.kz/rus/ecology/

УЧЕНИЯ ОРМАН-2023 ПРОШЛИ НА ТЕРРИТОРИИ НАЦПАРКА «КОКШЕТАУ»
Пожарно-тактические учения по тушению 

природных пожаров «ОРМАН-2023» прошли на 
территории Кокшетауского национального парка. 

В них приняли участие представители 
акиматов, руководители, сотрудники департаментов 
ЧС Северо-Казахстанской и Акмолинской областей, 
сотрудники национального природного парка 
«Кокшетау», предприятия «Казавиалесохрана», 
волонтеры.

Учения проводились в целях отработки 
взаимодействия органов по тушению лесных и 
степных пожаров на особо охраняемых природных 
территориях, а также оперативного обмена 
информацией о пожарах, методах и способах 
тушения между всеми службами в борьбе с 
огненной стихией.

От нацпарка «Кокшетау» в учениях были 
задействованы 20 человек личного состава с 
противопожарной техникой, включающей 6 

пожарных автомашин АЦ-40, 6 тракторов с 
прицепным оборудованием и 2 МЛПК. Также ими 
была презентована система раннего обнаружения 
пожаров лесных и степных массивов, которая будет 
приобретена в текущем году. 

Участниками были продемонстрированы 
действия по высадке пожарного десанта после 
аэровизуального осмотра места возникновения 
пожара, спасению пострадавших со скалы «Зерен», 
по взаимодействию подразделений РГУ «ГНПП 
«Кокшетау», служб пожаротушения и аварийно-
спасательных работ, Академии гражданской защиты  
им.М.Габдуллина и местных исполнительных 

органов, эвакуации жителей с.Альжанка и 
размещению их в палаточном городке, оказанию 
им медицинской и психологической помощи и др.

По итогам учения отработаны мероприятия 
по оперативности реагирования, своевременности 
обнаружения пожаров, способы и тактики по 
тушению лесных и степных пожаров, возникающих 
на особо охраняемых природных территориях. 
Ранее подобные учения были проведены на 
территории других нацпарков и лесхозов.

https://www.gov.kz
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 Республиканское государственное предприятие на праве 
хозяйственного ведения «Информационно-аналитический 
центр охраны окружающей среды» Министерства 
экологии и природных ресурсов Республики Казахстан 
(далее – Услугодатель) оказывает государственную услугу 
«Предоставление экологической информации» (далее – 
Государственная услуга) физическим и юридическим лицам 
с целью обеспечения населения достоверной информацией 
о состоянии окружающей среды и ее объектов.

На основании «Правил оказания государственных услуг 
в области охраны окружающей среды», утвержденных 
Приказом министра экологии и природных ресурсов 
Республики Казахстан от 02 июня 2020 года № 130 
(далее – Правила),   порядок предоставления 
государственной услуги оказывается с момента подачи 
документов через веб-портал «Электронное правительство» 
www.egov.kz в течение 1 (одного) рабочего дня.  

Режим работы веб-портала «Электронное правительство» 
осуществляется круглосуточно, за исключением 
технических перерывов, связанных с проведением 
ремонтных работ (при обращении услугополучателя после 
окончания рабочего времени, в выходные и праздничные 
дни, согласно Трудовому кодексу Республики Казахстан от 
23 ноября 2015 года, прием заявлений и выдача результатов 
оказания государственной услуги осуществляются в течение   
следующего рабочего дня). 

 Государственная услуга предоставляется на бесплатной 
основе. В заявлении необходимо указать наименование и 
реестровый номер запрашиваемого документа.

Информация о предоставлении государственной услуги 
размещена на сайте Министерства экологии и природных 
ресурсов Республики Казахстан в разделе «Услуги» (www.
ecogeo.gov.kz) и на сайте РГП «ИАЦ ООС» в разделе 
«Государственная услуга» (https://iacoos.kz/).

На сайте http://ecogosfond.kz/ можно также ознакомиться 
с базой данных и реестрами Государственного фонда 
экологической информации. Телефоны для справок: 8(7172) 
24-88- 92, +7775 1393905. 

ОБУЧАЮЩИЕ СЕМИНАРЫ ПО ВОПРОСАМ ОХРАНЫ ОКРУЖАЮЩЕЙ 
СРЕДЫ И ПРИРОДОПОЛЬЗОВАНИЯ

РГП на ПХВ «Информационно-
аналитический центр охраны 
окружающей среды» Министерства 
экологии и природных ресурсов РК 
(далее – ИАЦ ООС) на регулярной 
основе осуществляет организацию 
и проведение краткосрочных 
обучающих семинаров по вопросам 
экологии и охраны окружающей 
среды.

Семинары охватывают 
такие секторы экономики, как 
энергетический, горнодобывающий, 
а г р о п р о м ы ш л е н н ы й , 

сельскохозяйственный.
В состав лекторов входят 

руководители комитетов и 
департаментов Министерства 
экологии и природных ресурсов, а 
также независимые эксперты.

Слушателями семинаров являются 
природопользователи, представители 
неправительственных организаций, 
преподаватели высших учебных 
заведений.

С 14-го по 16 сентября т.г. в 
онлайн-формате проведен  семинар 
на тему «Разъяснение норм нового 

Экологического кодекса».  
Для участия в семинарах 

необходимо заполнить электронную 
регистрационную форму по ссылке 
https://forms.gle/gDtmSV3gRPStrt7y9. 

По всем вопросам обращаться: 
8(7172) 24-80-64, 24-96-18, 
+77055840852, +77009654760; 
электронный адрес: seminar_iac@mail.
ru

Мы в социальных сетях: https://
www.facebook.com/iacoos.kz, https://
www.instagram.com/iacoos.kz/.

ҚОРШАҒАН ОРТАНЫ ҚОРҒАУ ЖӘНЕ ТАБИҒАТТЫ ПАЙДАЛАНУ 
БОЙЫНША ОҚУ СЕМИНАРЛАРЫ

Қазақстан Республикасы Экология 
және табиғи ресурстар министрлігінің 
«Қоршаған ортаны қорғаудың 
ақпараттық-талдау орталығы» 
ШЖҚ РМК (бұдан әрі – ҚОҚ АТО) 
тұрақты негізде экология және 
қоршаған ортаны қорғау мәселелері 
бойынша қысқа мерзімді оқыту 
семинарларын ұйымдастырады және 
өткізеді. Семинарлар экономиканың 
энергетика, тау-кен өнеркәсібі, 
агроөнеркәсіп, ауыл шаруашылығы 
сияқты салаларын қамтиды. 
Лекторлар құрамында Экология 

және табиғи ресурстар министрлігінің 
комитеттері мен департаменттерінің 
басшылары, тәуелсіз сарапшылар 
бар.  Семинарларға табиғат 
пайдаланушылар, үкіметтік емес 
ұйымдардың өкілдері, сондай-
ақ жоғары оқу орындарының 
оқытушылары қатыса алады.

Ағымдағы жылдың 14-16 қыркүйек 
аралығында онлайн форматта «Жаңа 
экологиялық кодекстің нормаларын 
түсіндіру» тақырыбында семинар 
өткізілді.

Экологиялық кодекстің 

нормаларын түсіндіру» тақырыбында 
7 семинар ұйымдастырылып, өткізілді.

Семинарларға қатысу үшін 
https://forms.gle/gDtmSV3gRPStrt7y9. 
сілтемесі бойынша электронды 
тіркеу формасын толтыру қажет. 
Барлық сұрақтар бойынша: 8(7172) 
24-80-64, 24-96-18, +77055840852, 
+77009654760, электрондық пошта: 
seminar_iac@mail.ru

Біздің әлеуметтік желілер: https://
www.facebook.com/iacoos.kz, https://
www.instagram.com/iacoos.kz/.

НАЦИОНАЛЬНЫЙ ДОКЛАД О СОСТОЯНИИ 
ОКРУЖАЮЩЕЙ СРЕДЫ И ИСПОЛЬЗОВАНИИ 

ПРИРОДНЫХ РЕСУРСОВ 
РЕСПУБЛИКИ КАЗАХСТАН ЗА 2022 ГОД

 На основании п.1 ст.23 Экологического 
кодекса РК от 02.01.2021 г., Министерством 
экологии и природных ресурсов 
Республики Казахстан продолжается 
работа по формированию Национального 
доклада о состоянии окружающей 
среды и использовании природных 
ресурсов Республики Казахстан за 
2022 год (Национальный доклад). 
Национальный доклад разрабатывается 
ежегодно в целях обеспечения 
государственных органов, общественных 
организаций и населения республики 
объективной и систематизированной 
информацией  о качестве окружающей 
среды, состоянии природных ресурсов 
и тенденциях их изменений под влиянием 
хозяйственной деятельности, а также 
мерах, осуществляемых по их охране и 
рациональному использованию. 

Содержащиеся в Национальном докладе 
сведения основываются на официальных 

материалах, предоставляемых центральными 
и местными исполнительными органами, 
неправительственными и международными 
организациями, а также данных Бюро 
национальной статистики  Агентства по 
стратегическому планированию и реформам 
Республики Казахстан. Э л е к т р о н н ы е 
версии Национального доклада за 
предыдущие годы на государственном 
и русском языках опубликованы на 
официальном сайте МЭПР РК https://ecogeo.
gov.kz/ru и Едином экологическом Интернет-
ресурсе https://ecogosfond.kz. 

С бумажными версиями Национального 
доклада можно ознакомиться в 
Государственном фонде экологической 
информации, а также получить электронную 
версию в рамках государственной 
услуги «Предоставление экологической 
информации» через веб-портал 
«Электронное правительство» www.egov.kz 
в течение 1 (одного) рабочего дня.

2022 ЖЫЛҒА АРНАЛҒАН ҚОРШАҒАН ОРТАНЫҢ 
ЖАЙ-КҮЙІ ТУРАЛЫ ЖӘНЕ ҚАЗАҚСТАН 

РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ТАБИҒИ РЕСУРСТАРЫН 
ПАЙДАЛАНУ ТУРАЛЫ ҰЛТТЫҚ БАЯНДАМА

02.01.2021 жылғы Қазақстан 
Республикасының Экологиялық кодексінің 
23-бабының 1-тармағы негізінде Қазақстан 
Республикасы Экология және табиғи ресурстар 
министрлігі 2022 жылға Қоршаған ортаның жай-
күйі туралы және Қазақстан Республикасының 
табиғи ресурстарын пайдалану туралы Ұлттық 
баяндаманы қалыптастыру бойынша жұмыстар 
жалғасып жатыр (Ұлттық баяндама).

 Ұлттық баяндама жыл сайын республиканың 
мемлекеттік органдарын, ғылыми, қоғамдық 
ұйымдары мен халқын қоршаған ортаның 
сапасы, табиғи ресурстардың жағдайы және 
олардың экономикалық факторлардың әсерінен 
өзгеру 

тенденциялары туралы объективті және 
жүйеленген ақпаратпен қамтамасыз ету 
мақсатында, сондай-ақ оларды қорғау және 
ұтымды шаралары туралы ақпарат беру 
мақсатында әзірленеді.  Ұлттық баяндамада 

қамтылған ақпарат орталық және жергілікті 
атқарушы органдар, әртүрлі үкіметтік 
емес және халықаралық ұйымдар ұсынған 
ресми материалдарға, сондай-ақ Қазақстан 
Республикасы Стратегиялық жоспарлау және 
реформалар агенттігінің Ұлттық статистика 
бюросы деректеріне негізделеді. 

Өткен жылдардағы Ұлттық баяндаманың 
мемлекеттік және орыс тілдеріндегі электронды 
нұсқалары ҚР ЭГТРМ https://ecogeo.gov.kz/
ru ресми сайтында және https://ecogosfond.kz 
Бірыңғай экологиялық интернет-ресурсында 
жарияланған.     

Ұлттық баяндаманың қағаз нұсқасымен 
Мемлекеттік экологиялық ақпарат қорында, 
сондай-ақ электрондық нұсқасымен 
«Экологиялық ақпарат беру» мемлекеттік 
көрсетілетін қызмет шеңберінде www.egov.kz 
«Электрондық үкімет» веб-порталы арқылы 1 
(бір) жұмыс күні ішінде танысуға болады.


